
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Jabilejska samopomoč. Razposlal sem 
vsem članom položnice, da vplačajo za zadnji 
slučaj smrti po 2 K 10 h. Lepo število se jih 
je odzvalo, a še jih je, ki niso izpolnili svoje 
dolžnosti, da, nekateri so še od prej dolžni. 
Prosim torej, da se poravna vse, da ne bo 
nepotrebnih pisanj, terjatev in poštnih 
stroškov. 

Ig, 12. marca 1908. 
F r a n K s. T r o š t , predsednik. 

Kranjsko. 
Učiteljsko društvo novomeškega 

okraja je zborovalo dne 4. marca t. 1. v Ru
dolfovem po dnevnem redu, naznanjenem v 
9. štev. „Tovariša" t. 1. Navzočih je bilo vkljub 
slabemu vremenu 29 članov. Predsednik omeni 
najvažnejše o zborovanju učiteljskih zastopnikov 
na Dunaju. Pove, da se uspehi tega zborovanja 
še žalibog skrivajo v bodočnosti. Knjižice tov. 
A. Peska, poslane od „Zaveze", se razprodajo. 
Dopis iste, v katerem se vabi učiteljstvo, naj 
se zavaruje pri „Banki Slaviji", se vzame na 
znanje. 

V socialni odsek se izvolijo v smislu na
sveta A. Peska na str. 51. njegove knjižice na 
predlog predsednika Matkota in Gebauerja: 
tov. Karel Piki in Perko za novomeški, I. Vozelj 
in gdč. J. Majde za trebanjski in J. Kutnar, 
L. Koželj za žužemberški sodni okraj. Ta od
sek bo imel svojo prvo sejo na dan prihodnjega 
društvenega zborovanja dne 23. aprila t. 1. — 
Predsednik prebere od upravništva „Popotnika" 
poslani izkaz onih članov, ki še dolgujejo zanj. 
Se vzame na znanje. — Z ozirom na članek 
rUčiteljstvo sebi I" v „Tovarišu" vabi predsednik 
navzoče, naj se odzove vabilu, kdor se le more. 
— Glede „Osebnih pol za učence" se sklene, 
uvedbo teh proučavati, in o tem sklepati pri 
prihodnjem zborovanju. 

Slučajnosti. G. c. kr. okr. šol. nadzornik 
Jos. Turk naznani, da se bo vršila letošnja 
uradna okr. učit. konferenca 30. junija t. 1. 
Ta bo zaradi jubileja našega cesarja svečanost
nega značaja. Za letos odpadejo običajni referati, 
zato se bo pa učiteljstvo pripravljalo za razne 
pevske točke ; priredi se slavnostna predstava v 
Rudolfovem. V pripravljalni odbor za slavnostno 
konferenco se izvolijo: gdč. Mar. Clarici, Ma
tilda Gebauer, gdč, Gizela Ekel, dva oo. fran
čiškana, katera si odločijo sami —• vsi iz Ru
dolfovega ter gg. V. Gebauer iz Smihela, M. 
Matko iz Toplic in c. kr. okr. šol. nadzornik 
Jos. Turk. Na predlog g. nadzornika sklene 
društvo, da si nabavi skioptikon, katere stroške 
mu povrne pozneje c. kr. okr. šol. svet. 

Reši se še predlog tajnika Z. Mikuža, 
naj se naprosi „Slov. Šol. Matica", da izda iz
vleček zgodovinske in zemljepisne snovi za slo
venske dežele kot učno tvarino za ljudske šole, 
nato zaključi predsednik zborovanje, 

Med zborovanjem došla vesela vest, da 
je v Idriji izvoljen deželnim polancem tovariš 
E. Gangl, se sprejme z navdušenjem na znanje. 
Odpošlje se mu soglasnim sklepom častitko, 
kakor mestu Idriji zahvala. 

Učiteljski krožek krškega, videm-
skega, leskovškega in rajhenburškega 
učiteljstva se je sestal dne 22. svečna pri 
„Unschuldu" v Rajhenburgu. Po pozdravu ta
mošnjega nadučitelja tov. Jamska je poročal 
tov. Humek o krožkih v zmislu Zirovnikovem. 
Na predlog staroste ravn. dr. Romiha smo po
slali ustanovitelju krožkov brzojavko. Nato je 



sledil pogovor o koncertu, ki ga namerava pri
rediti »Pedagoško društvo" v zvezi z »Bre
žiškosevniškim učit. društvom" v prid »Uči
teljskemu konviktu". Da pojde stvar lažje od 
rok, smo sestavili odsek, ki naj bi vso stvar 
vodil. V odseku za prireditev koncerta, ozir. 
igre in srečolova so nastopne tovarišice in 
tovariši : gospa Ana Schmidinger, gdč. Pavla 
Zirer, gdč. Štefi Scheligo, gdč. Marica Prha
vec, tov. Janko Knapič. Iv. Jamšek, Leop. 
Levstik in Karel Humek. 

Krožka se je udeležilo tudi lepo število 
tržanov ter domača godba na lok, ki ji je 
ustanovitelj tov. naduč. Jamšek. Preden smo 
se razšli, je predlagal tov. Humek, naj se naš 
krožek prekrsti v » P o s a v s k i u č i t . k r o 
žek", da prihranimo stavcu v Učit. tiskarni 
nekoliko dela ; predlog je bil sprejet. 

Prihodnji »Posavski krožek" bo v sredo 
dne 18. t. m. v gostilni pri Kuneju (p. d. 
Schnellzugswitwe) ob 5. uri popoldne. Na 
snidenje! K. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za brežiški in 

sevnišfai okraj zboruje dne 19. marca t. 1. 
na V i d m u po sledečem vzporedu : 1. Za
pisnik. 2. Dopisi, društvene zadeve in razni 
nasveti. 3. Poročilo o shodu učiteljskih zastop
nikov v Celju. 4. Obravnava šolskih zamud po 
novih predpisih. 5. »Iz z g o d o v i n e umet
n e g a s t a v b a r s t v a " — predavanje strok, 
učitelja tov. Humka s skioptiškimi slikami. — 
Zborovanje se prične t o č n o ob pol 11. uri 
dopoldne. Odbor. 

Konjiško učiteljsko društvo je zbo
rovalo 23. svečna t. 1. v Čadramu ob slabi 
udeležbi. Svojo odsotnost so opravičile tovari
šice Tribnik, Pirnat in Goričan, 13 tovarišev, 
oz. tovarišic pa je bilo neopravičenih. Med 
temi se še dva novo vstopivša uda, učitelja
voditelja, sploh nista prikazala pri v letošnjih 
zborovanjih. Zgled nam bodi tovariš Zgajner iz 
Resnika, ki pride vselej in ob vsakem vremenu 
na zborovanje, čeravno ima najdaljšo in naj
slabšo pot v okraju. Upamo pa, da se vidimo 
prihodnjič. Le krepko naprej, v slogi je moč ! 

1. Po pozdravnem nagovoru se prečita in 
odobri zadnji zapisnik. Ker pa je v zadnjem 
zapisniku pomotoma izostalo poročilo o izklju
čitvi bivšega člana našega društva, g. I. čučka, 
se naznanja tem potom, da društvo ni sprejelo 
dopisa g. I. čučka, v katerem naznanja svoj 
izstop, ampak ga je izključilo, kakor zasluži 
človek, ki dela društvu in obenem tudi vsemu 
učiteljstvu sramoto. 

2. Prečitajo in pogovorijo se razni dopisi. 
3. O zastopstvu učiteljstva, o delovanju v 

okrajnem šolskem svetu, kakor o zborovanju 
učiteljskih zastopnikov v Celju poroča obširno 
in zanimivo tovariš Jurko, o drugem roditelj
skem sestanku v čadramu pa tovariš Brumen. 
Zaeno se tudi omenja, da bo v čadramu pri 
četrtem roditeljskem sestanku dne 25. sušca 
tovariš čeh predaval o temi »Kriva vzgoja 
otrok je slabih časov mati". Tovarišu Brumnu 
se je posrečilo, dobiti za taisti dan kmetijskega 
potovalnega učitelja g. Goričana iz Maribora za 
gospodarskopoučno predavanje. 

4. Volitev, a) Za dopolnilni društveni 
odbor se je izvolil mesto izključenega g. čučka 
za zapisnikarja tovariš Kerhlanko, b) za upravni 
odbor za »Zvezo" pa tovariš Kožuh. 

Nato se je rešilo še nekaj vprašanj iz 
vprašalne skrinjice. 

Prihodnje zborovanje se je določilo na 
prvo nedeljo meseca majnika na Prihovi. To
variši in tovarišice, pridite polnoštevilno. 

— M 

Slovenjebistriško učit. društvo je 
zborovalo dne 5. t. m. v Slovenski Bistrici. 
Udeležba je bila povoljna; posebno so se to 
pot odlikovale dame, ki so prišle v častnem 
številu k zborovanju. Pevska vaja, ki se je vr
šila pred zborovanjem, je uspela prav dobro ; 
v našem okraju imamo mnogo muzikaličnih 
tovarišic in tovarišev ter bi bilo želeti, da se 
priredi v novem Narodnem domu večji uči
teljski koncert. 

Predsednik tov. Kokl pozdravi došle člane, 
osobito goste gdč. Majzelj in gdč. Franke ter 
tovariša Tomažiča in Železnika ; v toplih be
sedah se spominja pred kratkim umrlega to
variša Otona Vobiča, ki nam je bil vedno ljub 
in drag stanovski tovariš. Učiteljsko društvo se 
je skoraj polnoštevilno udeležilo njegovega po
greba ter mu položilo venec na grob. V znak 
sožalja vstanejo navzoči zborovalci. 

Po prečitanju zapisnika zahvali predsednik 
odstopivšo tajnico tov. Westerjevo, ki je z iz
redno vnemo opravljala ta posel. 

Izmed dopisov jih je prejelo društvo naj
več od »Zveze", kar priča, da je zdaj v agilnih 
rokah. Predsednik Kokl omenja, da je naročil 
za vsa okrožja po eno »Domače ognjišče", za 
blagajničarko pa kontrolno knjižico, ki je jako 
praktična; priporočamo jo tudi drugim društvom. 

Z obžalovanjem je konštatiral predsednik, 
da so še v našem okraju petrazrednice in šest
razrednice, ki nimajo niti enega »Učit. Tova
riša". Brez stanovskih glasil bi vendar ne smela 
biti nobena šola. 

Tov. Polanec je poročal o sestanku za
stopnikov okr. š. svetov v Celju, tov. Vršič pa 
o premembi »Zvezinih pravil. Tov. Hribrnik je 
referiral o temi »Roditeljski večeri" jako teme
ljito in zanimivo. Snov za taka predavanja nudi 
»Padag. Magazin." 

V upravni odbor celjske »Zveze" se iz
voli za dobo dveh let tovariš S. Krotkv, pred
sednikom soc. odseka pa tudi tov. Krotkv. 

Pri slučajnostih priporoča tov. Westerjeva, 
naj se vbodoče ne trati denar za nagrobne 
vence, temveč naj se dotična vsota nakloni 
»Učit. konviktu", odnosno »Družbi sv. Cirila in 
Metoda." Tov. Feiglova predlaga, naj bi dru
štvo naprosilo dr. Murmavra, da bi v enem 
prihodnjih zborovanj predaval o šolski higieni, 
sprejeto. Tov. Schreinerjeva nasvetuje uvedbo 
hospitacij ; tov. Železnik pripomni^da name
rava itak naš nadzornik Schmoranzer prirediti 
v slovenjebistriškem okraju slične hospitacije, 
kakor so bila lani v mariborskem. Tov. Krotkv 
priporoča zastopniku Polaneu, naj odslej ne 
vrši sam posel zapisnikarja; pravilneje bi bilo, 
da bi se člani okr. š. sveta v tem menjavali. 
Ko se še na predlog tov. Vršiča sklene brzo
javno pozdraviti izvolitev tov. Gangla ter pri
rediti skupno z mariborskim učit. društvom 
majniški izlet v Fram, zaključi tov. Kokl ži
vahno zborovanje. 

Učiteljsko društvo za ptujski 'okraj 
je zborovalo 5. marca t. 1. 

Navzočih je bilo 29 članov. Tov. pred
sednik je obvestil zborovalce, da je javil »Zve
zi" 52 udov. Omenil je, da tukaj niso všteti 
isti, ki so še sicer vpisani v društvenem se
znamku, pa ne zahajajo k društvenim zboro
vanjem in ne plačujejo udnine eno leto, ozi
roma več let. Sklenilo se je, da se ti malo
brižneži opomnijo na društvene dolžnosti. Kdor 
se še potem ne bo odzval, se izbriše iz dru
štvenega seznam ka. 

Razgovarjalo se je o različnih dopisih, ki 
so došli po zadnjem zborovanju na vodstvo 
društva. Priporočalo se je prispevati za učitelj
ski konvikt z jubilejskim darom s pripomnjo, 
da se to ne da siliti pri nas, ker za naše 
učiteljstvo ne bo primerno izkoriščati konvikta 
zaradi njegove oddaljenosti od nas. Za sodelo
vanje pri nameravanem jubilejskem koncertu 
v Celju se nihče ni javil. Zaradi večjih stro
škov, ki bi zadeli sodelovalce, in zaradi drugih 
ovir, zaradi katerih bi utegnil uspeh namera
vane slavnosti biti nepovoljen, se na predlog 
tovariša Kavklerja, odsvetuje prireditev kon
certa. Pač se je društvo izreklo, da priredi po 
možnosti tekom leta v Ptuju skupno s ptuj
skim pevskim društvom slično slavnost v do
brodelne namene. 

Upravnim odbornikom za »Zvezo" se je 
soglasno izvolil tov. Jos. Gorup. 

Tov. Šorn je poročal o shodu zastopnikov 
učiteljstva v okr. šol. svetih. Omenjeni poro
čevalec je prihranil tudi društveni blagajnici 
par kronic, ker je sprejel samo polovico stro
škov za shod v Celju, ki so se pa vpisali kot 
njegova udnina za 1. 1908. 

Tov. Kajnih nas je seznanil s svojim no
vim postopanjem v risarskem pouku. 

Društvo je poslalo v znak soveselja, da 
je izvoljen naprednim kranjskim dež. posl. tov. 
B. Gangl proti dekanu M. Arku na »Slov. 
Narod" sledečo brzojavko: »Zivio prvi slo
venski napredni poslanec učiteljskega stanu! 
Živeli napredni in zavedni idrijski volilci!" 

Končno je tov. predsednik izrekel željo, 
da bi se naj društveniki bolj javili za preda
vanja o šolski praksi. 

Prihodnje zborovanje se je določilo na 
2. aprila. 

Dragi tovariši, posebej še tovarišice, 
katerih še posebno mnogo pogrešamo pri zbo
rovanjih, na snidenje 2. aprila! 

Goriško. 
Učiteljsko društvo za sežanski šol. 

okraj je zborovalo v četrtek, 27. svečna t. L, 
na Repentabru. Udeležba moških oseb je bila 
skoraj običajna, le število tovarišic se je iz
datno skrčilo, četudi sta bila kraj in vreme 
jako primerna. 

S svojim posetom sta nas razveselila tudi 
dva kolega iz tržaške okolice, ki sta nam z ob
žalovanjem poročala, da bi jih bilo iz njih 
srede gotovo še več, ko bi ostali kolegi ne 
imeli tega dne šole. 

To navajam nemarnežem društva v 
zgled, če imajo še tovariši iz sosednjega okraja 
toliko veselja, da se udeležujejo naših zboro
vanj, ki imajo tako in tako že sami svojih 
mnogo (namreč vsak mesec), koliko bolj smemo 
pričakovati mi od udov svojega društva. Ako 
se pa kdo ogiblje zborovanj zato, ker ne sim
patizira s tem ali onim odbornikom ali udom 
sploh, je to absolutno neopravičljivo in za in
teligentno osebo sploh obsojanja vredno. 
Tu gre za splošne stanovske interese, ne pa 
za osebnosti. Dotične bi rad vprašal, je li 
eksistira kakova korporacija pod solncem, kjer 
bi bile zbrane same simpatije. Jaz menim, da 
je ni še bilo do sedaj in da je tudi ne bo niti 
v prihodnje. Toliko preroškega duha si vendar 
smem prisvajati. Največja umetnost in modrost 
je vendarle odpuščati in spregledovati človeške 
hibe in morebitne prestopke in ne pa obsojati 
jih. Sodijo in obsojajo naj nas faktorji, ki so 
v to poklicani, a mi si ta posel prihranimo. 

Sedaj pa k stvari. 
Predsednik otvori z običajnim načinom 

zborovanje ter prične takoj nato, kot delegat 
vseavstr. učit. kongresa na Dunaju na dan 
2. novembra 1. 1., s poročilom o tem. 

Poročilo je bilo, četudi po vsebini skoraj 
vsem precej znano, jako zanimivo, zakaj mi 
rajši slišimo dvakrat, trikrat o naših uspehih 
nego pa nobenkrat. 

Po čitanju**zapisnika zadnjega zborovanja 
je prišel referat o razvoju tehnike^ militar. od 
strani tovariša Merviča. 

Referat je bil naravnost izboren. Tovariš 
nam je s tem dokazal, da se s pridnostjo pride 
daleč. Njegov nastop nas je kar razočaral. Vsi 
smo^ga poslušali z največjo pozornostjo, le 
škoda, da nima." naša vlada denarja za prepo
trebna nazorila.. Za dotični referat bi bila pač 
tudi za vsako šolo potrebna nazorila, kakor bat, 
kij, tolkač, buzdovan i. dr. 

Zvršetkom je žel referent splošno zaslu
ženojpriznanje. Menim, da mu bode služilo to 
tudi v nadaljno vzpodbujo za prihodnja po
ročila. 

K točki »Naš položaj" sta govorila tova
riša Vendramin in Kosovel. 

Prvi je na kratko očrtal naš položaj v 
društvenem oziru ter ostro ožigosal one tova
riše, ki se poslužujejo nam nasprotnih listov 
za dopisovanje člankov nasproti učiteljstvu, ker 
tako dajajo dotičuikom orožje v roke, da lažje 
rijejo proti nam. Kdor ima kaj nasproti svojim 
tovarišem, nastopi naj pri zborovanjih ter naj 
tamkaj iz obraza v obraz pove, kar ga tišči na 
srcu, drugače ni vreden imena tovariš. 

Kosovel nam je dal pa v svojem poro
čilu lepih navodil, ki so vsekako uvaževanja 
vredna posebno v našem sedanjem kritičnem 
položaju. 

Nato prečita tajnik odgovor c. kr. nam. 
svetnika g. Ant. Rebeka na čestitko o priliki 
njegovega imenovanja nam. svetnikom. Poročilo, 
ki je bilo za učiteljstvo laskave vsebine, so 
vzeli zborovalci z veseljem v znanje." 

Izvolilo se je končno odsek za izvenšolsko 
delovanje, obstoječ iz sledečih članov : 1. Rav
bar Josip, nadučitelj v Zgoniku, 2. Gruntar 
Karel, učitelj v Sežani, 3. Mervič Anton, uči
telj v Povirju, 4. Macarol Anton, nadučitelj v 
Gorjanskem, 5. Sila Luka, učitelj v Vojščici. 

Ne števši še nekojih malenkosti se je 
slednjič zborovanje zaključilo v nadi, da se v 
kratkem zopet vidimo še v mnogo večjem šte
vilu tovarišic kakor tudi tovarišev, če že ne 
poprej, vsaj na majevem izletu. 

Istra. 
Iz odborove seje »Slovenskega 

učiteljskega društva" v Dolini. Odbor je 
sklenil v zadnji svoji seji, da naprosi deželni 
odbor, da predloži že v prvem prihodnjem 
zasedanju deželnega zbora načrt zakona, s ka
terim se premeni dosedanji disciplinarni po
stopek z ljudskošolskim učiteljstvom. Prošnja je 
že predložena deželnemu odboru in naprošena 
so tudi druga učiteljska društva v deželi, da 
vlože enake prošnje. 

Premenjena pravila našega društva so 
tudi predložena oblastniji v potrditev. Nadejati 
se je, da bodo kmalu potrjena. Ako ne prej, 
v maju bomo gotovo imeli občni zbor, ki se 
bo vršil na podlagi novih pravil. 

Že mnogokrat se je slišalo od društve
nikov, naj bi bila pri zborovanjih tudi znan
stvena predavanja. Odbor bi z veseljem tudi to 
izvršil, ali vsega ne moremo sami odborniki. 
Odbor ima mnogo dela z drugimi pravnimi 
zadevami, zaradi česar ni mogoče, da bi skr
beli sami odborniki še za druge referate. Po
leg društv. pravil je dolžan sodelovati vsak ud po 
svojih močeh in sramotno bi bilo, ako bi se 
noben ne priglasil za en ali drugi referat. So 
nekateri udje, ki se odlikujejo z abstinenco. 
Največkrat so izgovori za to, da je predaleč. 
Občni zbor ne more biti vsem pred pragom, 
a odbor vselej določi kraj, kjer je najugod
nejša železniška zveza, in gleda, da ni potreba 
prenočevati na tuji postelji. Res je, da morajo 
nekateri, ako se hočejo udeležiti zborovanja, 
hoditi po eno uro do železniške postaje, a to 
bi ne smelo nobenega zadrževati, ker ravno 
hoje in gibanja nam je potreba, saj smo cele 
dneve v zaduhlem zraku. Kako naj se vrše 
zborovanja drugih društev, kjer ni nobene že
lezniške zveze, kjer morajo udeležniki po pet 
in več ur hoditi čez hribe in doline, da pri
dejo na kraj zborovanja? In vendar čitamo, 
da se obdržnjejo zborovanja v takih krajih češče 
kot pri našem društvu in vselej z ogromnejšo 
udeležbo kot pri našem društvu! 

Tudi je nekaj učiteljskih oseb, ki se ne 
zmenijo za društvo; niso niti udje. Taki ka
žejo res malo stanovske zavednosti, ker se ne 
udeležujejo stanovske organizacije. Pred vratmi 
nam je mali materialni priboljšek. Taki brez
brižneži mislijo najbrže, da je prišlo to samo? 
Ne, tovarišice in tovariši, ni prišlo samo. 
Vprašajte odbor, koliko stroškov in dela je 
bilo, preden so je odločil deželni odbor, da je 
predložil načrt deželnemu zboru? Vprašajte se
danjega društvenega predsednika, koliko časa 
je presedel pri pisalni mizi, preden je sestavil 
načrt zakona, ki je služil potem kot podlaga 
vsem nadaljnim obravnavam? Res nismo dosegli 
vsega, kar smo želeli, a mogoče je vzrok temu 
ravno vaša malobrižnost! Zato naj bo, kratko 
rečeno, vsake slovenske učiteljske osebe v Istri 
dolžnost, da pristopi k našemu društvu in so
deluje po svojih močeh. 

Dandanes so vsi stanovi organizovani. 
In učiteljska oseba naj živi sama zase, naj je 
list, ki je odpadel s krepko rastočega drevesa ? 
Ne, tovariši tako ne gre! S tem se kaže le 
stanoVska brezbrižnost ali pa stanovska neza
vednost. 

Po udih »Prosvete" so je zvedelo, da je 
»Posveta" mnenja, da bi postala deželno dru
štvo vsega slovanskega učiteljstva v Istri, ki bi 

imelo okrajne podružnice. Mi bi ne bili temu 
popolnoma nasprotni, a vendar za sedaj se 
nismo mogli odločiti za to. Pri občnem zboru 
5. decembra 1907 je bilo tudi o tem govo
renja in bili smo vsi mnenja: »Prosveta" ni 
ud »Jugoslovanske Zaveze", torej je veja, kije 
ločena od debla in ne kaže nam, da se tudi 
mi ločimo od debla in se navežemo na »Prô  
sveto", na ločeno vejo. 


